
 
 
Brede schuldenaanpak  

Veel verbeterd in tien jaar tijd 
 
Als accountmanager voor Collectief Schuldregelen bij de NVVK (branchevereniging voor 
schuldhulpverlening) beseft Nynke Andringa dat het bijzonder is wat er in ruim tien jaar 
verbeterd is in de schuldhulpverlening. ‘Om de doelstellingen en de ambities van de brede 
schuldaanpak te bereiken, is handelingsperspectief en grondslag bij instanties nodig.’ 
 
Onlangs zag ik een tweet waarin Nadja Jungmann werd geciteerd: ‘Je kunt dit kabinet ook 
een compliment geven’. Het ging over de brede schuldenaanpak. Jungmann pleit voor 
doorontwikkelen en verder investeren in de bredere schuldenaanpak. Ze verwijst naar de 
positieve ontwikkelingen, zoals nieuwe wetgeving en initiatieven. En het besef van inzetten 
op preventie. Hoewel ik als accountmanager voor Collectief Schuldregelen bij de NVVK op dit 
moment heel druk ben met een van die initiatieven waar Nadja het over heeft, realiseerde ik 
me door die tweet hoe bijzonder het inderdaad is wat er de afgelopen ruim tien jaar is 
verbeterd in de schuldhulpverlening en armoedebestrijding.  
 
Heechterp Schieringen 
Tien jaar geleden werkte ik in de Leeuwardense wijk Heechterp Schieringen, destijds de 
armste wijk van Nederland. Er waren vierduizend inwoners en tweeduizend voordeuren. 
Met de speciale Frontlijnaanpak belden we bij iedereen aan en vroegen we wat hun stap 
vooruit kon zijn. Op die manier raakten we in gesprek met mensen. Kwamen we achter de 
voordeur en hoorden we de meest uiteenlopende verhalen. Soms krachtige en ontroerende 
verhalen. Maar heel vaak ging het over de problemen waar talloze inwoners mee te maken 
hadden. Het was rond 2009, in de tijd dat Albert Jan Kruiter samen met drie anderen het 
boek De rotonde van Hamed schreef. Dat was een helder verhaal over hoe mensen die 
meerdere problemen hebben niet goed geholpen worden, waardoor ze nog verder 
wegzakken, gefrustreerd door elkaar tegensprekende regels die uitgaan van wantrouwen. En 
ondertussen zorgt het systeem om deze mensen heen ervoor dat ze geen stap verder 
komen. Het was een verhaal dat duidelijk maakte hoe de bedachte regels en wetten om 
iedereen in Nederland als gelijke te kunnen behandelen, uitpakken in de werkelijke levens 
van mensen. Het maakte duidelijk dat je niet iedereen hetzelfde kunt behandelen en dat er 
ruimte moet zijn voor maatwerk. Het was de onderlegger voor de integrale Frontlijnaanpak 
in de wijk Heechterp Schieringen, waar we de ruimte kregen om maatwerk toe te passen en 
we geoorloofd buiten de kaders mochten werken (experimenteren).  
 
Hield mensen in de greep 
Dat wat in De rotonde van Hamed beschreven stond, zagen wij in Leeuwarden in levenden 
lijve terug achter de voordeuren. En wat alle mensen met meerdere problemen deelden, 
was hun financiële problematiek. De een wat meer dan de ander. Maar bijna iedereen met 
meerdere problemen had sowieso te maken met schulden en/of armoede. En die schulden 
en armoede hielden mensen in de greep. Het zorgde ervoor dat ze niet verder kwamen, ook 
geen ruimte hadden om aan andere zaken te werken. Roeland van Geuns zei destijds: 
‘Armoede en schulden is een dominante problematiek. Zolang daar niet aan gewerkt wordt, 



lukt het mensen meestal niet om aan andere zaken te werken.’ Kortom, het is van belang 
dat mensen rust krijgen in hun bestaanszekerheid. En daar gingen we dan ook mee aan de 
slag.  
 
Vroegtijdig ondersteunen 
Het was de tijd dat de woningcorporatie en wij ontdekten dat we door samen op te trekken 
mensen met een huurachterstand vroegtijdig konden ondersteunen en zo uitzetting konden 
voorkomen. Zo ontstond in Leeuwarden de vroegsignalering. Het was de tijd dat een 
medewerker van de Kredietbank deel uitmaakte van ons team en mee de wijk in ging. Zij zag 
wat er nodig was en in die samenwerking ontstonden inzichten om het schuldregelproces 
efficiënter te maken. Bijvoorbeeld: dat iemand zijn auto beter kon behouden, omdat hij 
daarmee naar zijn werk ging. En hij nam nog drie andere mensen uit de wijk mee naar zijn 
werk buiten Leeuwarden. Dus wanneer hij zijn auto moest inleveren (omdat dat nu eenmaal 
de regel was binnen de schuldhulpverlening), zou dat gevolgen hebben voor vier gezinnen. 
Wat is dan de beste en efficiëntste keus? Zo’n redenering was destijds niet zo 
vanzelfsprekend als nu. Die inzichten ontstonden rond die tijd. Door de samenwerking met 
al die verschillende specialisten in een team kreeg iedereen meer begrip voor elkaar situatie 
en ontstonden er creatieve oplossingen. 
Wij zagen opeens ook van dichtbij hoe traag het schuldregelproces soms verliep. We zagen 
de onmacht van de schuldregelaar als er lang gewacht moest worden op het akkoord van 
een schuldeiser. Als er langdurig onderhandeld moest worden. Doordat wij het van zo 
dichtbij meemaakten, konden wij de mensen waar het om ging beter uitleggen waarom het 
zo lang duurde. Hoewel het in veel gevallen niet eens was uit te leggen hoe onnodig lang 
schulddossiers bleven hangen in onderhandelingen en trage gegevensuitwisseling. 
 
Buiten kaders werken 
Het was de tijd dat we konden experimenteren om de mensen te ondersteunen die met 
meerdere problemen te maken hadden. Om aan te sluiten bij hun vraag en hun oplossingen. 
Om maatwerk te leveren. En we ondervonden dat, zoals in Kruiters boek werd beschreven, 
mensen veel beter werden geholpen en de zorgkosten aanzienlijk daalden. Bijvoorbeeld 
omdat er veertig procent minder uithuiszettingen waren in deze periode en veertig procent 
minder ondertoezichtstellingen.  
Nou was dit een project: de Frontlijnaanpak maakte onderdeel uit van de Vogelaaraanpak. 
Er waren financiële middelen die ervoor zorgden dat we buiten de kaders konden werken. 
We hoefden geen rekening te houden met wetgeving rondom bepaalde 
financieringsstromen. Achteraf gezien was dit voor mij de meest fantastische tijd om in te 
werken, want we konden doen wat nodig was samen met de mensen waar het om ging.  
De gemeente Leeuwarden heeft geprobeerd de aanpak uit te breiden over de gehele 
gemeente. De decentralisaties leken daarvoor een kans te bieden. Maar doordat die met 
vele bezuinigingen gepaard ging, konden de meest succesvolle elementen uit de 
Frontlijnaanpak niet uit de verf komen. Zoals met genoeg formatie en met een team van 
verschillende specialisten present zijn in de wijk; zoals iedereen bezoeken in de wijk, zodat je 
echte verbinding tot stand kunt brengen; zoals faciliteren in plaats van aanbod bedenken. In 
voorgaande columns en artikelen heb ik daarover al genoeg onvrede beschreven. Dus dat 
laat ik nu even voor wat het is. 
Maar als je inzoomt op de ontwikkelingen binnen de schuldhulpverlening, dan is er wel 
degelijk veel veranderd. Nu kan de dominante financiële problematiek sneller aangepakt 



worden en ontstaat er ruimte voor mensen om in therapie te gaan, een studie te doen of tijd 
te steken in de opvoeding van de kinderen. Ze hoeven zich geen zorgen te maken over de 
donkere wolk van schulden die boven hun hoofd hangt. Die donkere wolk kan tegenwoordig 
veel sneller oplossen dan voorheen.  
 
Brede schuldenaanpak 
Dankzij de in 2018 geïntroduceerde brede schuldenaanpak werken ministeries en 
uitvoerders van het Rijk en gemeenten samen in het aanpakken en voorkomen van armoede 
en schuldenproblematiek. De belangrijkste doelen van de brede schuldenaanpak zijn: 
* Preventie en vroegsignaleren: het voorkomen van problematische schulden en het treffen 
van maatregelen om problematische schulden terug te dringen. (Het is in dit verband wel 
opmerkelijk dat juist de actuele toeslagenaffaire duidelijk maakt hoe groot het effect is van 
de werkwijze van de overheid op problematische schulden. Denk aan de toeslagenaffaire. De 
rotonde van Hamed staat vol met voorbeelden die tot op de dag van vandaag nog spelen. 
Het verschil met 2008 is echter dat die problemen nu worden erkend en aangepakt. De 
invoering van de ‘doorbraakmethode’ (die maatwerk makkelijker maakt) is daar een bewijs 
van.) 
* Effectieve schuldhulpverlening: afspraken om inwoners met schulden effectiever te 
helpen.  
* Sociale incasso: bevorderen van een zorgvuldige en maatschappelijke incasso.  
 
Vijf innovatieve methoden 
Deze doelen bevatten alle thema’s die wij destijds in de Frontlijnaanpak ook tegenkwamen 
(en ik weet zeker dat wij niet de enigen waren die hier tegenaan liepen). Om de 
doelstellingen te bereiken wordt er nu dus landelijk ingezet op voorlichting, stimulering en 
het opschalen van slimme combinaties van effectieve methodieken. 
Onder de vlag van SchuldenlabNL Nederland zijn er vijf innovatieve methoden. Een ervan is 
Collectief Schuldregelen: met een collectieve aanpak van schuldendossiers, een vooraf 
akkoord van schuldeisers en de inzet van saneringskredieten belooft deze aanpak een 
significante versnelling in het schuldregelproces. Waar er nu nog 120 dagen staan voor het 
rondkrijgen van een schuldendossier, zijn er in Den Haag al voorbeelden van schulddossiers 
die in 15-32 dagen rond waren. 
Een andere verbetering is het Schuldenknooppunt, in februari dit jaar gelanceerd. Het is een 
manier van gegevensuitwisseling die ervoor zorgt dat schuldeisers en schuldhulpverleners 
niet meer via allerlei portals hoeven in te loggen en te communiceren, en ook niet via 
brieven en mails. Maar gewoon via één digitaal kanaal. Het Schuldenknoopunt is druk bezig 
om alle gemeenten, Kredietbanken en schuldeisers in Nederland aan te sluiten. 
Kortom, die versnelling en efficiëntere schuldhulpverlening komt er.  
 
Omslag is zichtbaar 
Wat ook mooi is, is dat een omslag zichtbaar is van werken op basis van wantrouwen naar 
werken vanuit vertrouwen. Waar schulden voorheen werden gezien als iets waar mensen 
zelf debet aan waren en voor moesten boeten, is dankzij veel pijnlijke voorbeelden steeds 
duidelijker geworden dat mensen heel vaak door een samenloop van omstandigheden in de 
schulden belanden. En dat ze een reikende hand nodig hebben in plaats boetedoening. 
Ik zie dat terug in de inzet van saneringskredieten in plaats van schuldbemiddeling en in de 
bereidheid van schuldeisers om mee te werken. Ze geven bijvoorbeeld vooraf akkoord op 



een schuldregeling zonder een voorstel te hebben gezien, omdat ze weten dat ze kunnen 
vertrouwen op de berekeningen van de professionele schuldhulpverleners en omdat ze 
weten dat lang onderhandelen over een voorstel veel tijd (en dus geld) kost en in de meeste 
gevallen niets extra’s oplevert.  
 
Sociaal werkers 
Die inzichten zijn mede te danken aan doorbraken die sociaal werkers in heel Nederland 
weten te forceren. Aan Albert Jan Kruiter, die na De rotonde van Hamed niet stil heeft 
gezeten. Met zijn broer Harry en met Eelke Blokker zette hij het Instituut voor Publieke 
Waarden op, dat met toonaangevend actieonderzoek de meerwaarde en noodzaak laat zien 
van maatwerk in (onder andere) schuldhulpverlening. 
Collectief regelen en de doorbraakmethode zijn twee van vijf innovatieve methoden van 
SchuldenlabNL. Er zijn er nog drie, waar ik al even enthousiast over ben. Dankzij de 
Nederlandse Schuldhulproute weten mensen met financiële vragen veel beter waar ze 
terecht kunnen. Het Jongeren Perspectieffonds geeft jongeren eindelijk de mogelijkheid en 
daarmee perspectief om hun schulden op te lossen. En met de Voorzieningenwijzer, een 
prachtig Drents initiatief, wordt heel praktisch gewerkt aan de inkomenssituatie van mensen 
in het woud van toeslagen en gemeentelijke regelingen. 
Alle vijf deze initiatieven dragen gigantisch bij aan verbetering van de situatie voor mensen 
met schulden. Dit had ik in 2009 niet durven dromen! Op www.schuldenlab.nl staan alle 
initiatieven beschreven.  
 
Vier wetgevingstrajecten 
Om de doelstellingen en de ambities van de brede schuldaanpak te bereiken, is 
handelingsperspectief en grondslag bij de betrokken instanties nodig. Daarom startte het 
Ministerie van SZW vier wetgevingstrajecten: De wet vereenvoudiging beslagvrije voet; Wet 
stroomlijning keten voor derdenbeslag; wijzing van de Wet gemeentelijke 
schuldhulpverlening; en Adviesrecht gemeenten bij schuldenbewind (Ags). Allemaal zijn ze 
gericht op het voorkomen en oplossen van schuldenproblematiek. Op de website van de 
VNG staan ze uitgelegd. Ook dankzij deze initiatieven is er zoveel in beweging gekomen.  
Wat ik een leuk aspect vind, is dat de initiatieven en de wetgeving centraal georganiseerd 
zijn en de uitvoering decentraal gebeurt. Gemeenten in Nederland zijn druk bezig met het 
implementeren van een of meerdere van deze initiatieven. Ze bekijken wat het beste past bij 
hun gemeente: maatwerk dus. 
Al deze centrale én decentrale samenwerking zet zoveel goeds in beweging. En dat besefte 
ik toen ik de tweet van Nadja Jungmann las. En ze heeft gelijk. Laten we dit alsjeblieft verder 
doorontwikkelen. Waar staan we dan over vijf jaar? Zou het kwijtschelden van een 
schuldenlast voor een gehele groep (denk aan de ondernemers die gebruikmaken van 
steunmaatregelen vanwege de coronacrisis) dan aanvaardbaar kunnen zijn?  


